
ЗАКРИТТЯ ЧАЕС -  ВАЖКЕ,
АЛЕ ВІДПОВІДАЛЬНЕ І СВОЄЧАСНЕ РІШЕННЯ

Своєрідним підмурком 
парламентських слухань 5 
грудня стали доповіді мініст
ра палива та енергетики Сер
гія Єрмілова і міністра еколо
гії та природних ресурсів Іва
на Зайця. Згодом на цьому 
підмуркові було зведено «спо
руду», котра визначила усе 
розмаїття та багатогранність 
проблематики, пов'язаної із 
остаточним закриттям ЧАЕС 
15 грудня.

Настальгічною нотою про
лунали з трибуни Верховної 
Ради підсумки роботи ЧАЕС у 
доповіді Сергія Єрмілова: 
«Загальна кількість електрое
нергії, виробленої на Чорно
бильській АЕС з початку її ек
сплуатації з 1977 року стано
вить 305 мільярдів кіловат-го
дин. У тому числі, після аварії 
1986 року вироблено 155 мі
льярдів кіловат-годин. Серед
ньорічна вартість продукції в 
післяаварійний період в роз
рахунку на 1 блок Чорнобиль
ської АЕС становила біля 240 
мільйонів гривень. Частка 
електроенергії, що виробля
ється протягом 1990-2000 ро
ків на Чорнобильській АЕС у 
відношенні до загального об
сягу виробництва електрое
нергії в Україні —  становить 
4,3%, а коефіцієнт викорис
тання встановленої потужнос
ті коливався від 30 до 80 від
сотків. У цьому році на ЧАЕС 
було вироблено більше, ніж 7 
мільярдів кіловат- годин елек
троенергії.»

Чорнобильська катастро
фа спричинила переосмис
лення небезпеки ядерної 
енергетики у всьому світі. Але 
слово Чорнобиль завжди вик
ликало у багатьох мільйонів 
жителів Західної Європи при
родне відчуття перестороги та 
інтуїтивне прагнення позбути
ся цієї загрози, тому й не див
но, що «...Позиція міжнарод
них експертних організацій 
разом із значним тиском між
народної громадськості щодо 
закриття Чорнобильської АЕС 
визначили позицію урядів ря
ду провідних країн світу, що 
знайшла своє відображення у 
Меморандумі про взаємопо- 
розуміння між урядом України

і урядами країн «великої сім
ки» та комісії Європейського 
співтовариства, укладеного у 
грудні 1995 року. Меморандум 
передбачає підтримку закрит
тя Чорнобильської АЕС та 
співробітництво за наступни
ми основними напрямками: 
це структурна перебудова 
енергетичного сектору, прог
рама інвестування в енерге
тичний сектор, ядерна безпе
ка, план пом'якшення соціаль
них наслідків та фінансові ре
сурси. Відповідно до поло
жень Меморандуму були під
готовлені план зняття з експ
луатації енергоблоків: першо
го, другого, третього, а та
кож план здійснення заходів, 
необхідних для підготовки до 
зняття з експлуатації Чорно
бильської АЕС, переоцінка за
гальної вартості робіт із знят
тям Чорнобильської АЕС з ек
сплуатації і будівництво нових 
установок.»

Західні партнери зголоси
лися фінансово підтримувати 
Україну у такій капіталоємній 
та трудомісткій операції, як 
закриття ЧАЕС із поступовим 
перетворенням станції на еко
логічно чистий об'єкт, а у пер
спективі —  облаштуванні на її 
території екологічного пілого- 
ну. Вирішення проблеми фі
нансування викликало най- 
гостріші дискусії і дебати. Ук
раїнські парламентарії часто 
закидали іноземним гостям, 
що закриттю ЧАЕС мало пере
дувати введення в дію ком
пенсуючих потужностей на 
Рівненській та Хмельницькій 
АЕС, а також повне і гаранто
ване забезпечення робочими 
місцями персоналу станції і 
жителів міста Славутич.

На першому етапі: « Для 
фінансування робіт був ство
рений Чорнобильський фонд 
«Укриття», погоджено виділен
ня коштів до Чорнобильського 
фонду «Укриття» в Європейсь
кому банку реконструкції та 
розвитку, Верховна Рада Укра
їни ратифікувала рамкову уго
ду між Україною та ЄБРР що
до діяльності Чорнобильсько
го фонду «Укриття».

Згідно з цим планом за
гальна вартість робіт по пер

шій та другій фазі становить 
758 мільйонів доларів США, в 
тому числі внесок України 
складає 50 мільйонів доларів 
США.

Фінансові витрати на по
точну експлуатацію об'єкта 
«Укриття» здійснюються за ра
хунок Державного бюджету.

На виконання умов Мемо
рандуму урядом прийнято рі
шення про дострокове припи
нення експлуатації енергоб
локу номер 3 та остаточне зак
риття Чорнобильської АЕС.

Міністерством палива та 
енергетики розроблені прог
рами припинення експлуата
ції енергоблоків 1,2,3, комп
лексна програма зняття з ек
сплуатації Чорнобильської 
АЕС і програма соціального 
захисту працівників Чорно
бильської АЕС та мешканців 
міста Славутич в зв'язку зі 
зняттям з експлуатації станції.

Розробка стратегії перет
ворення об'єкта «Укриття» в 
екологічно безпечну систему, 
планування заходів соціаль
ного захисту персоналу та на
селення і, власне, остаточне 
рішення про закриття Чорно
бильської АЕС визначені по
ложеннями ряду міжнародних 
договорів, законів та інших 
нормативно-правових актів 
України.

Крім робіт, які виконува
тимуться безпосередньо на 
енергоблоці Чорнобильської 
АЕС, потребують також роз
в'язання наступні проблеми: 
створення відповідної інфрас
труктури зняття з експлуата

ції, поводження з відпрацьо
ваним ядерним паливом, ра
діоактивними відходами, 
енергопостачання та інше, а 
також соціальний захист пра
цівників Чорнобильської АЕС 
та соціально-економічний 
розвиток міста Славутич.»

Під час парламентських 
слухань також було окреслено 
безпосередні напрямки робо
ти після зупинки останнього 
діючого енергоблоку: «У 
зв'язку з припиненням вироб

ничої діяльності Чорнобильсь
кої АЕС, її статус і функції ма
ють бути переглянутими. Оп
тимальною стратегією  є 
створення на базі відокремле
ного підрозділу Чорнобильсь
кої АЕС спеціалізованого під
приємства і зняття з експлуа
тації. Відповідно до чинної 
нормативно-правової бази 
процес зняття кожного енер
гоблоку з експлуатації склада
ється з кількох етапів. Най
більш доцільним для Чорно
бильської АЕС визнано варі

ант зняття з експлуатації, що 
передбачає консервацію об
ладнання в будівельних конс
трукціях на період не менше, 
ніж 30 років. Тривалість етапу 
припинення експлуатації за
лежить від термінів введення 
в експлуатацію сховища відп
рацьованого ядерного пали
ва, що будується. Для кожно
го енергоблоку тривалість 
припинення експлуатації ста
новить 5-7 років з моменту от
римання дозволу регулюючо
го органу.

На етапі припинення експ
луатації мають здійснюватись 
також будівництво і введення в 
експлуатацію об'єктів для по
водження з радіоактивними 
відходами, реорганізація інф
раструктури, реконструкція 
системи обладнання, що зали
шається в експлуатації.

З урахуванням різної го
товності енергоблоків Чорно
бильської АЕС до комплексу 
проведення робіт і зняття з ек
сплуатації входить також схо
вища відпрацьованого ядер
ного палива і комплексів з пе
реробки та зберігання радіо

активних відходів. Будівницт
во промислово —  опалюваль
ної котельні фінансується за 
рахунок міжнародної допомо
ги і внеску України, загальна 
вартість проекту становить 30 
мільйонів доларів США.»

Міністр екології та при
родних ресурсів Іван Заєць 
окреслив значення події та її 
вплив на зростання авторите
ту України у світовому співто
варистві: «Закриття і виведен
ня з експлуатації Чорнобиль
ської АЕС, безумовно, є боліс

ним процесом з огляду на 
складне економічне станови
ще України, брак електрое
нергії, не вирішення ряду со
ціальних проблем. Прийнят
тя рішення про закриття ЧА- 
ЕС потребувало великої полі
тичної волі і мужності з боку 
Президента України Леоніда 
Даниловича Кучми, а реаліза
ція цього завдання вимагає 
послідовних і продуманих дій 
з боку Кабінету Міністрів Укра
їни, всіх органів влади. Прий
няттям цього рішення Україна 
продемонструвала свою на
дійність, як члена міжнарод
ної спільноти, який виконує 
взяті на себе зобов'язання.

Закриття Чорнобильської 
АЕС є суттєвим внеском Укра
їни в забезпечення ядерноїта 
радіаційної безпеки не тільки 
в Україні, але і в цілій Європі. 
Виходячи з надзвичайної ваги 
такого кроку, Україна розрахо
вує на підтримку з боку світо
вої спільноти, на безумовне 
виконання зобов'язань всіма 
сторонами Меморандуму про 
взаєморозуміння щодо зак
риття Чорнобильської АЕС.

Виконання зобов'язань 
всіма сторонами Меморанду
му важливе не тільки для ви
рішення питань ядерної та ра
діаційної безпеки на ЧАЕС. Це 
є і питання довіри в світовому 
екологічному процесі, в пер
шу чергу європейському еко
логічному процесі «Довкілля 
для Європи». Вирішення гло
бальних екологічних проблем 
потребує високого рівня до
віри. У посланні Президента 
України до Верховної Ради Ук
раїни «Україна -поступ у 21 
століття» були проголошені 
ряд фундаментальних прин
ципів, покладених в основу 
глибинних, системних перет
ворень, що відбуваються за
раз в усіх сферах суспільного, 
політичного та екологічного 
життя нашої держави. Ці прин
ципи є відображенням страте
гії України на європейську ін
теграцію, реалізація якої не
можлива без посилення еко
номічної та екологічної безпе
ки. Повномасштабна інтегра
ція України до світового спів
товариства, зокрема в евро-

Під час перерви на парламентських слуханнях Голова 
Верховної Ради Іван Плющ відповідав на запитання 

журналістів. Ось його думка щодо своєчасності закриття 
ЧАЕС: «Я переконаний і свідомий того, що іншого вибору 

у нас не було. За всі роки незалежності Україна послідовно 
демонструвала свою прогнозованість, передбачуваність і 

дисциплінованість. Україна ще жодного разу не дала 
приводу для звинувачень у перегляді своїх зобов’язань, або 

їх невиконані. Якраз зараз політичне рішення про закриття 
ЧАЕС збігається в часі з потребою технічного переоснащення 

та проведення капітального ремонту станції. Коштів на 
здійснення ремонту немає продовження експлуатації 

економічно не вигідне. Воно потребувало б великих 
капіталовкладень. Тому закриття ЧАЕС своєчасне.»



пейській структурі попри інші 
політичні, економічні та сус
пільні чинники можливо тіль
ки за умови дотримання ви
мог та принципів міжнародно
го режиму ядерної та радіа
ційної безпеки.»

Важливим елементом 
поглиблення взаєморозумін
ня та співпраці мають стати 
аналіз та висновки: « Одним з 
важливих уроків Чорнобиля 
для всього світу стало усві
домлення необхідності ство
рення всеохоплюючої систе
ми міжнародно-правових ме
ханізмів, забезпечення безпе
ки використання ядерної 
енергії. Ключовим принципом 
державної політики України є 
створення національної сис
теми ядерної та радіаційної 
безпеки як інтегральної части
ни м іжнародного режиму 
ядерної безпеки. В основу на
шої політики покладені міжна
родні принципи ядерної та ра
діаційної безпеки, які засно
вані на підвищенні культури 
безпеки осіб, що безпосеред
ньо несуть відповідальність за 
безпеку і пріоритетні забезпе- 
чення цілої безпеки перед ін
шими цілями. Основою забез
печення міжнародного режи
му ядерної безпеки є застосу
вання положень міжнародних 
конвенцій у національному за
конодавстві, впровадження 
норм безпеки МАГАТЕ у наці
ональну нормативну базу кра- 
їн-членів.»

Першочергове завдання 
під час проведення робіт на 
ЧАЕС, що пов'язані із закрит
тям та перетворенням в еколо
гічно безпечний об'єкт, це —  
гарантії безпеки та дотриман
ня міжнародних норм прове
дення таких робіт: «Великого 
значення уряд надає розвитку 
двостороннього співробітниц
тва в сфері безпеки, викорис
тання ядерної енергії. За не
повних 10 років зокрема було 
укладено 17 лише міжурядових 
угод. Таким чином, можна кон
статувати, що за роки своєї не
залежності в Україні в найко- 
ротші строки практично завер
шена робота сформування за
конодавчої та нормативної 
бази, безпечного використан
ня ядерної енергії, а саме: 
створено нормативну базу для 
застосування в Україні режиму 
гарантій МАГАТЕ, створено 
нормативну базу для регулю
вання фізичного захисту ядер
них матеріалів і установок, від
повідно до сучасних світових 
стандартів, запроваджено ме
тодологію ліцензування персо
налу ядерних установок, яка 
гармонізована з нормативною 
базою та практикою ЄЕС, 
створено нормативну базу для 
запровадження систем якос
ті у сфері використання ядер
ної енергії. Створено норма
тивну базу для регулювання 
безпеки при знятті з експлуа
тації АЕС та дослідницьких ре
акторів.

Надзвичайно важливим 
для України є представництво 
у складі керівних органів МА
ГАТЕ, від чого значною мірою 
залежить забезпечення інте
ресів нашої держави у галузі 
ядерної безпеки. На сьогодні 
Україна представлена у скла
ді Комісії МАГАТЕ з питань 
стандартів безпеки, постійної 
консультативної групи МАГАТЕ 
з проблем ядерної енергети
ки, Комітеті МАГАТЕ з норм 
безпеки радіоактивних відхо
дів та Комітеті МАГАТЕ з норм 
ядерної безпеки. Включення 
представників України до 3 з 
5 комітетів з норм безпеки, 
статус яких у цьому році під
вищено з консультативних до 
виконавчих, та до одного з 
двох дорадчих органів, що ді
ють при МАГАТЕ, відображає 
зростання авторитету України 
у цій сфері.

Найважливішим форумом 
в сфері огляду стану ядерної 
безпеки у світі є наради сто
рін Конвенції з ядерної безпе
ки під егідою МАГАТЕ, в ході 
яких розглядаються націо

отримають до 15-го грудня 
три перші позики, які склада
ють десь 300 тисяч доларів.

І далі ця програма розви
ватиметься. Банк планує ве
личезну кількість дій, і це далі 
спрямовуватиметься на зак
риття Чорнобиля і на посилен
ня поліпшення ситуації.»

Запевнив у підтримці і 
сприянні України після закрит
тя ЧАЕС надзвичайний і повно
важний Посол США в Україні 
Карлос Паскуаль: «Пане Голо
во, шановні депутати, члени 
уряду, мої зарубіжні колеги, ук
раїнський народе, дякую вам

Зараз перейдемо до за
вершення другого блоку на 
Хмельницькій, четвертого 
блоку на Рівненській АЕС вар
тістю 1, 4 мільярди евро. Це 
проект, який довго затаївся 
через фінансову ситуацію, то
му що не було належного фі
нансування, а цього року ук
раїнський уряд здійснив дуже 
серйозні заходи для того, щоб 
поліпшити ситуацію і провес
ти відповідні переговори з уп
равлінням банку. Зараз зат

го чи дотримувалися сторони 
своїх зобов'язань. Це велике 
питання, особливо враховую
чи те, що багато проектів бу
ло скасовано через відсут
ність і належних умов. В ос
танні місяці ми бачили наро
щування реформ і через цей 
процес, через цей поступ ми 
сподіваємося, що ці 2 мільяр
ди доларів, виділені Заходом, 
буде реалізовано в плодот
ворних проектах і в жовтні 
ЄБРР підтвердив свій кредит 
на закупівлю палива, який че
кає ратифікації у Верховній 
Раді і я сподіваюся на те, що 
Рада виявить і своє ставлен
ня до цього проекту належним 
чином. Завершення будівниц
тва енергоблоків на Хмель
ницькій та Рівненській АЕС - 
це теж важливе питання. Пре
зидент Клінтон відзначає, що 
це дуже важливий момент, на 
7-ме грудня призначено оста
точну нараду ЄБРР. Ми вже 
починаємо бачити деякі пло
ди нашої співпраці, і сьогодні 
я хочу сказати, що люди, які 
працюють в Чорнобилі і в Чор
нобильській зоні, якісь особ
ливі —  я в суботу зустрічався 
з ними і поклав квіти до мону
мента загиблим. Я зустрічав
ся з директором ЧАЕС і з ме
ром Славутича, які роблять 
все, що у їхніх силах для вирі
шення цієї проблеми, я бачив 
людей із Славутицької лабо
раторії, які використовують 
нову технологію для майбут
нього, людей, які шукають не
величких мікропозик для від
криття нових бізнесів. Ці лю
ди, працюючи на противагу в 
минулому, для майбутнього 
вони самі хочуть стати коваля
ми своєї долі і вони працюють 
для кращого майбутнього. І я 
думаю, що ці ознаки кращого 
майбутнього, це привід для 
великого святкування. Ось 
для чого встановлено страте
гічне співробітництво між Ук
раїною та США.»

У ролі фахівця виступав 
перший заступник голови Ра
ди з ядерної безпеки Іспанії 
Анібал Мартін Маркінес. Він, 
зокрема, зазначив: «Сьогодні 
ядерна безпека не знає полі
тичних кордонів, і чорнобиль
ська аварія є тому яскравим 
прикладом. Питання регулю
вання ядерної безпеки окре
мими країнами не є прерога
тивою окремих цих країн. Нас
правді, існують історичні і по
літичні, суспільні, соціальні і 
культурні особливості, котрі 
призвели до розбіжності в ре
гулювання ядерної безпеки в 
нашій країні. Ці національні 
розбіжності в кінцевому ра
хунку виявилися в різних під
ходах до регулювання ядерної 
безпеки. Однак, важливо, щоб 
міжнародна спільнота визна
ла допустимість альтерна

них фонди для ядерної безпе
ки в Чорнобилі -це фонд ядер
ної безпеки, що складається з 
50 країн Європейського сою
зу, а також фонд Чорнобиль
ського четвертого блоку 
об'єкту «Укриття», а там 25 
країн беруть участь з боку Єв
ропейського союзу.

верджено цю позику. Дуже 
важливо бачити той факт, що 
Міжнародний валютний фонд 
повернувся до України своїми 
потужними можливостями. Я 
не можу завершити свій вис
туп без згадки про соціальний 
аспект життя, зокрема, міста 
Славутича. Є проект, який ми

за цю можливість бути з вами 
сьогодні. Це дуже зворушли
вий момент в моєму житті.

В серпні 1991 року було 
прийнято рішення, що приз
вело до здобуття незалежнос
ті. До цього було витрачено 
мільярди доларів на те, щоб 
проводити «холодну» війну. І 
символічним чином було за
кінчено цю війну, покладено їй 
край голосуванням за неза
лежність України, за її право 
вибору власноїдолі. Це також 
важливо, що ми сьогодні це 
святкуємо. Українська бо
ротьба за свободу дуже схожа 
на українську боротьбу в по
доланні трагічного вибуху на 
Чорнобилі 1986 року.

Чорнобиль символізує за
кінчення радянської ери, коли 
не було можливості свободи, 
коли не було повідомлено на
селення про те, що вони вди
хають отруєне повітря. Вибух 
в Чорнобилі символізує кінець 
цієї епохи. Сьогодні ми маємо 
іншу нагоду. Навіть якщо дех
то відчуває ностальгію з при
воду минулого і боїться май
бутнього, яке здається неяс
ним, сьогодні ми святкуємо 
пам'ять тих, хто віддав життя 
за те, щоб відвернути траге
дію. Україна і «Велика сімка», 
і Європейський союз зараз 
обговорили Меморандум про 
взаєморозуміння. Йдеться 
про непросту концепцію зак
риття одного підприємства і 
відкриття іншого —  це страте
гічний акт зосереджений на

здійснюємо в Славутичі, це 
спрямовування на створення 
робочих місць, а нам потрібні 
нові види підприємств, нові 
бізнеси в Чорнобилі та Славу
тичі, які б створили робочі міс
ця, і ми створили філію Євро
пейського банку в Славутичі 
для того, щоб надавати пози
ки місцевим компаніям, що 
розпочинатимуть свій влас
ний бізнес, і ми вже спілкува
лись з 35-ма клієнтами які уже

енергобезпеці України. Для 
України це означає її зо 
бов'язання —  провадити ре
форми в енергетичному сек
торі. Для «Великої сімки» це 
зобов'язання —  допомагати 
мобілізувати фінансові інвес
тиції в ядерну безпеку, коли 
Україна впроваджуватиме 
політику для того, щоб ці ін
вестиції можна було належ
ним чином використовувати. 
Є звинувачення з приводу то

нальні доповіді країн, що є її 
сторонами. Підчас першої на
ради у квітні 1999 року в ціло
му було позитивно оцінено 
стан безпеки на ядерних 
об'єктах України і відзначено, 
що наша держава суттєво 
наблизилась до стандартів 
безпеки Європейського Сою
зу і Сполучених Штатів Амери
ки. Особливо відзначалась 
відкритість України стосовно 
своєї ядерної діяльності та на
бутий прогрес в галузі ядерної 
безпеки в умовах скрутної 
економічної ситуації.»

Варто зазначити, що в 
парламентських слуханнях 
брала участь представницька 
делегація іноземних науков
ців, парламентарів, керівників 
фінансових установ, які напе
редодні відвідували ЧАЕС, 
місто Чорнобиль, а у Славути
чі брали участь у круглому сто
лі, під час якого обговорюва
лося найширше коло проблем 
пов'язаних із закриттям стан
ції. Згодом у своїх виступах 
гості відверто зізнавалися, що 
ця поїздка і зустрічі з людьми, 
яких в першу чергу зачепить 
закриття станції, справили на 
них дуже велике враження.

Своє вагоме слово сказав 
віце-президент Європейсько
го банку реконструкції розвит
ку ЄБРР Йоахим Янке: «Пане 
головуючий. Як перший іно
земний доповідач тут я хочу 
запевнити Раду в тому, що Ук
раїна не залишиться на само
ті після того, як Чорнобиль бу
де закрито. Європейський 
банк реконструкції та розвит
ку вважає Україну своїм акці
онером і вважає Україну одні
єю з найважливіших країн для 
своєї діяльності. Ми є найбіль
шим інвестором в Україну. І ми 
зараз накопичували обсяг 
бюджету десь 12 мільярдів 
гривень відповідно.

Найважливішим з огляду 
на Чорнобиль є те, що ЄБРР є 
однією із провідних агенцій, 
які займаються підготовкою, 
Меморандуму про взаєморо
зуміння.

Ми маємо грантовий еле
мент для цієї діяльності, що 
відповідає десь понад мільярд 
евро —  це десь 5 мільярдів 
гривень. І керівництво банку 
запропонувало раді банку фі
нансувати завершення друго
го блоку на Хмельницькій АЕС 
і четвертого на Рівненській як 
тільки з'являться для цього 
умови. І це рішення ради ди
ректорів буде прийнято за два 
дні. Отже, я дуже радий і дуже 
вдячний за те, що мене запро
сили на ці важливі слухання.

Банк справді підтримує 
ситуацію в енергосекторі в Ук
раїні через цілу низку вже ві
домих проектів. І один із важ
ливих проектів є кредит на за
купівлю палива на зиму. Я хо
чу вам сказати, що ми дуже 
сподіваємося на те, що рада 
в дуже короткий час затвер
дить цю позику, тому що зима 
вже почалася.

Є два важливих міжнарод

Цей фонд уже фінансував 
короткотерміновий план дій 
для забезпечення безпеки і 
зараз надає 100 мільйонів ев
ро у вигляді гранту для завер
шення будівництва заводу пе
реробки відходів і це буде 
найбільший проект. Сховище 
буде найбільшим об'єктом за 
всю історію Європи і зараз ро
боти, які проводяться в Украї
ні в Чорнобилі мають безпре
цедентний масштаб. Проект, 
який раніше ніколи не здійс
нювався (на щастя, я б сказав, 
раніше не здійснювався) в 
Європі це величезне інже
нерне завдання безперечно в 
кінці проекту, що триватиме 
десь 8-9 років. Вартість його 
800 мільйонів доларів. Навко
ло 4-го блоку, «саркофаг», 
який там збудовано, буде пе
ретворено на безпечну еколо
гічну систему і зникне загро
за вибуху того укриття, яке іс
нує зараз. Звичайно надзви
чайні заходи з ремонту вже 
було здійснено для того, щоб 
усунути небезпеку -постійну 
небезпеку вибуху і на сьогод
нішній день. Далі буде інже
нерна фаза і розпочнуться ро
боти, земельні роботи і ми 
сподіваємося на міжнародну 
співпрацю між великими за
хідними компаніями, вели
кими і ефективними компані
ями в Україні. Зараз українсь
ка частка складає 80%. Отже 
у вас дуже сильні українські 
елементи, група керівництва 
проектом на місці це в основ
ному українські спеціалісти.

На початку цього року від
булося затвердження цього 
проекту в Берліні, 93% фінан
сування вже виділено, це не 
просто обіцянки, це дії. Ми 
сподіваємося, що згідно гра
фіку, будуть завершені ці ро
боти.

тивних підходів, якщо вони 
передбачають співпадіння і 
відданість загальним принци
пам регулювання. Звичайно, 
ми намагаємося співробітни
чати з органами відповідаль
ними за ядерну безпеку в 
Україні через багатосторонні, 
двосторонні угоди. Протягом 
останніх двох десятиліть були 
висунуті по всьому світу де
кілька ініціатив з метою вста
новлення загальних і узгодже
них вимог щодо ядерної без
пеки. Програма МАГАТЕ стан
дартів з ядерної безпеки та 
Конвенція з ядерної безпеки 
—  це приклади таких програм 
в рамках Організації Об'єдна
них Націй. Робота Комітету з 
регулювання ядерної діяль
ності, Агентство ядерної 
енергії, Організація економіч
ного співробітництва та роз
витку є спрямованими на виз
начення позитивного досвіду 
і посилення цього досвіду між 
країн ОБОЄ.» —  Міжнародне 
співробітництво і члени цього 
співробітництва, що утворю
ють комітет з діяльності ядер
ного регулювання, нарахову
ють 8 країн. Вони встановили 
організаційну основу для того, 
аби ці регуляторні положення 
можна було втілювати. Я б хо
тів сказати, що коли ми гово
римо про незалежність регу
ляторних органів, то ми по
винні забезпечити цю неза
лежність в технічних, законо
давчих, фінансових, комуніка
ційних і інших компонентах. 
Політична система має га
рантувати ефективне розді
лення між регулятивними ор
ганами та тими, хто відповідає 
за розвиток ядерної індустрії. 
Він повинен забезпечити за
хист нежалежності, щоб запо
бігти такій ситуації, коли регу
ляторний орган підпадає під 
тиск державних органів та 
промисловості. Юридичний 
компонент має бути чітко зак
ріплений законодавчою ба
зою для забезпечення підт
римки та захисту регулюючо
го органу законом. «І ми вва
жаємо, що західна спільнота 
підтримує і буде підтримува
ти втілення цих принципів в 
Україні, і ми зараз сподіває
мося, що цей мій виступ буде 
корисний для цього, в тому, 
щоб втілити ці принципи в Ук
раїні.»

Проникливо і сердечно пан 
Маркінес згадав звитяжців 
Чорнобиля: «Із цього приводу 
належить згадати пам'ять усіх 
тих, хто поклав своє життя, 
борючись із наслідками катас
трофи, незвичайність і ексклю
зивний характер якої призве
ли до таких жахливих наслідків. 
Вони перейшли за кордони Ук
раїни, досягли Західної Євро
пи і стали важливою темою для 
дискусій як Європейського со
юзу, так і всієї спільноти. Євро
пейський союз знову підтвер
джує свою рішучість підтриму
вати Україну по закриттю 
Чорнобильської АЕС. Євро
пейська комісія і країни-члени, 
учасниці, фігурують в перших 
рядках тих донорів, які сприя
ють, фінансово сприяють ро
ботам по «Укриттю», по сані
тарним та іншим роботам сто
совно цієї проблеми, по підго
товці до демонтажу ЧАЕС, по 
завершенню компенсуючих 
потужностей, щоб не спричи
нити збою в роботі загалом 
енергетичної системи.

Після закриття Чорно
бильської АЕС Європейський 
союз також буде, зокрема, ра
зом з донорами інших країн 
сприяти закриттю ЧАЕС і ком
пенсації дефіциту електрое
нергії.

Закриття ЧАЕС буде вели
ким етапом щодо зменшення 
ядерного ризику, і таким чи
ном, буде символізувати один 
із етапів по зміцненню зв'яз
ків між Європейським союзом 
і Україною, на зорі нової ери.»

(Закінчення
в наступному номері.)

Записав та коментував
Роман ПІДВИСОЦЬКИЙ


